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Аннотация
Статья посвящена анализу взаимосвязи двух основных направлений развития 

научного познания: естествознания и гуманитарных наук. Показано, что науки 
первого типа ориентированы на исследование жизненных обстоятельств, в то 
время как науки второго типа ориентированы в большей степени на выявление 
смысла и цели человеческого бытия. В свете решаемых задач, в тех и других на-
уках формировались особые приемы и методы, соответствующие концентрации 
внимания исследователей на проблемах сущего или должного. В течение челове-
ческой истории в зависимости от того, на чем было сфокусировано внимание ис-
следователей, периодически происходила смена лидирующего положения наук 
первого или второго типа.
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Summary 
The article is devoted to the analysis of interrelation between two basic directions of 

development of scientific knowledge: natural sciences and the humanities. The author 
shows that sciences of the first type are focused on research of vital circumstances while 
sciences of the second type are focused more on revealing of sense and the purpose of 
human life. The special receptions and methods, corresponding the concentration of 
attention of researchers on problems real or due were formed in the light of problems to 
be solved in the both types of sciences. During the human history the leading position 
of sciences of the first or second type periodically changed depending on depending on 
what has focused the attention of researchers.
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